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المىضىعاث التصىيريت علً الفسيفساء مه بذايت / عىىان الرسالت 

العصر البطلمً حتً وهايت العصر البيزوطً فً مصر دراست مقاروت مع 

 شمال أفريقيا

فٍ انفسٛفسبء فٍ قذٚى ٚؼٕد نفخشة بؼٛذة سٕاءً فٙ انؼشاق أٔ فٙ  ملخص الرسالت/

 يصش، حطٕس فٗ بلاد انَٕٛبٌ انخطٕس انز٘ جؼهّ يسخًشا إنٗ انٕٛو.

دنج ًَبرج انفسٛفسبء انخٙ حُبٔنخٓب انذساست ػهٙ يذٖ حأثش فُبٍَٛ شًبل أفشٚقٛب 

 ببنفٌُٕ انًصشٚت يٍ انُبحٛت انشكهٛت ٔ انشيضٚت.

انُٛهٛت أكثش انًشبْذ انًصشٚت شٓشة حٛث اَخقهج يٍ يصش إنٙ انكثٛش حؼخبش انًشبْذ 

يٍ دٔل انؼبنى انقذٚى حٛث اَخقهج يٍ خلال فُبَٙ الإسكُذسٚت انزٍٚ خشجٕا نهؼًم فٙ 

 بلاد أخش٘ ٔ نكُٓى حًهٕا بذاخهٓى حأثٛشاث بٛئخٓى الأو.

حخٗ أَٓب طغج  اٜنٓت انَٕٛبَٛت كبَج ْٙ الأكثش حًثٛلا فٙ فسٛفسبء شًبل أفشٚقٛب

ػهٗ انًؼبٕداث انفُٛٛقٛت ٔ انًحهٛت فٗ شًبل أفشٚقٛب بم كم انًؼبٕداث انًًثهت ْٗ 

 انًؼبٕداث انَٕٛبَٛت.

كبَج انفسٛفسبء يٍ أفضم خٛبساث انضخشفت نهفٛلاث انشٔيبَٛت ٔ انحًبيبث انًهحقت 

فسبء بٓب حٛث اكخشفج انؼذٚذ يٍ انفٛلاث انشٔيبَٛت انخٙ صخشفج أسضٛبحٓب ببنفسٛ

ػهٙ طٕل انسبحم الأفشٚقٙ ، ٔ لأٌ حُفٛز انفسٛفسبء يكهف ٔجذث ػبدة فٗ بٕٛث 

 صفٕة انًجخًغ.

يغ دخٕل انًسٛحٛت بذأث حظٓش أسبنٛب فُٛت جذٚذة حؼخًذ ػهٗ انخؼببٛش انشٔحٛت انخٙ 

أصبحج حظٓش ػهٙ انٕجِٕ ٔ بذأث حقم حصبٔٚش انًؼبٕداث انَٕٛبَٛت انقذًٚت ٔ حهج 

 سٛذ انًسٛح ٔ انسٛذة انؼزساء ٔ انقذٚسٍٛ .يحهٓب حصبٔٚش نه



 

 

فٙ انبذاٚت كبٌ انشكم انشيض٘ ْٕ انغبنب ػهٙ انفٍ انًسٛحٙ بسبب سٛبست  

الاضطٓبد انخٙ احبؼٓب انشٔيبٌ فٙ انخؼبيم يغ انًسٛحٍٛٛ يًب أدٖ نشٕٛع اسخخذاو 

 انشيٕص نهخؼبٛشػٍ انذٍٚ انجذٚذ ، فكبَج انشيٕص انًصشٚت ْٙ الأكثش شٕٛػب بسبب

 أٌ انفٍ انقبطٙ قذ خشج يٍ يصش نٛكٌٕ انُٕاة الأسبسٛت نهفٍ انًسٛحٙ إنٙ اٌٜ.

بؼذ أػخشاف الإيبشاطٕسٚت انبٛضَطٛت ببنًسٛحٛت  ٔ أحخبرْب كذٍٚ سسًٗ 

نلإيبشاطٕسٚت بذأ انفٍ انًسٛحٙ ٚأخز طشٚقّ نٛكٌٕ فُب سسًٛب نلإيبشاطٕسٚت ، 

كُبئس ٔ الأدٚشة انكبشٖ فٗ كم أصبحج انفسٛفسبء ْٗ انضخشفت انًفضهت نخضٍٚٛ ان

 أَحبء الإيبشاطٕسٚت.

فٙ شًبل أفشٚقٛب ظٓشث أػًبل انفسٛفسبء بطببغ شؼبٗ حٛث ٔجذث يجًٕػت يٍ 

شٕاْذ انقبٕس فٙ حَٕس يُفزة بطشٚقت انفسٛفسبء ، ٔ ُْبك بؼض انًؼًٕدٚبث انخٙ 

 صخشفج بُقٕش ححخٕ٘ ػهٙ انشيٕص انًسٛحٛت انًؼشٔفت.

 

 

 

 نتانًششف ػهٗ انشسب
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Summery/ The art of mosaics is an ancient fine art, which found in 

ancient Iraq and Egypt. It takes its current form from Greece. And in 

this study we can see, how the Egyptian arts effect in North African 

artists especially in form and symbol. The Nilotic scenes were a 

favorite subject in this art in this part of ancient world, and it moved 

from Egypt to other countries by effort of Alexandrian artists. This 

artists curried with them, not only the work`s technique, but also the 

soul and the rules of their mother culture. 

In North Africa we can confirm that, the scenes of Greek gods were 

the most seen in mosaics panels, even we can`t find any scenes for 

local or Phoenician gods. 

 In fact the mosaics art was a favorite ornamental art to decorate the 

Romanian villas and baths, especially the floors, and that was in all 

North African coast. And because of its high cost, the mosaics pieces 

found exclusively in the houses of rich people and high society. 

With the rising of Christianity a new methods have been found, and 

this methods reflected the deep spirit of the new religion, and the 



 

 

artists gave especial attention to show the spiritual reactions in feces. 

In this period the scenes of Greek gods became few, and they 

replaced by the figures of Jesus, Madonna and Saints. 

In the time of Christian religion extending the artists used symbolism 

to call for their religion that was because of the Romanian anti- 

Christian persecution policies. So the Egyptian symbols were the 

most suitable signs to use. And the Coptic art become hitherto the 

basic of Christian arts all over the world. 

After that the Byzantine Empire turned to the Christianity, and the 

christen art became the official art of the empire, and also the most 

favorite art to decorate Churches and Major monasteries. 

But in North Africa found especially mosaics panels with a public 

character, and for public uses such as tombstones and also some of 

Baptisms, which ornamented with known Christian symbols. 

 

 

 

 

 

 

 انًششف ػهٗ انشسبنت
 


